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Κίνηση για την Αλλαγή  
Aποτίμηση παρουσίας στο Δ.Σ.  της ΕΣΟ  

(Μάρτιος 2021 – Νοέμβριος 2024) 
 

Αγαπητοί φίλοι-ες, σκακιστές και σκακίστριες, παράγοντες του σκακιστικού 
χώρου 

 
Η παράταξή μας είχε μια συνεπή παρουσία στο Διοικητικό Συμβούλιο της ΕΣΟ, 

με την παρουσία 7 συμβούλων, που εκλέχτηκαν τον Μάρτιο του 2021. Υποστήριξε 
τις, όποιες, θετικές προσπάθειες της διοίκησης, αλλά και αντιτάχθηκε σε 
αποτυχημένες πολιτικές, πρακτικές και μεθόδους που έρχονται από το παρελθόν και 
έχουν καταδικαστεί στη συνείδηση του σκακιστικού κόσμου, πάντοτε με 
συγκεκριμένες αντιπροτάσεις και από θέσεις αρχών. 

Αρνητική διαπίστωση παραμένει το ότι το ΔΣ και της τελευταίας περιόδου 2021-
2024 όπως και όλα τα προηγούμενα αποδείχθηκε κατώτερο των προσδοκιών των 
συλλόγων – μελών και έχει οδηγήσει το Ελληνικό Σκάκι στην περιθωριοποίηση και 
απαξίωση, όπως φαίνεται και από την αντιμετώπισή του από την Πολιτεία. 
Δυσάρεστη πραγματικότητα το ότι δεν άλλαξε η κατεύθυνση και οι στοχεύσεις του 
της ΕΣΟ κατά τη διάρκεια της θητείας του τελευταίου Δ. Σ. και έτσι η νέα διοίκηση  
με πρόεδρο τον κ. Ευσταθόπουλο δεν μπόρεσε και κατ’ουσίαν δεν θέλησε να 
αναστρέψει τα αρνητικά φαινόμενα που ο σκακιστικός κόσμος βίωσε επί σχεδόν 40 
χρόνια στις θητείες του Δ.Σ. της ΕΣΟ με πρόεδρο τον κ. Μακρόπουλο. Χωρίς να 
αρνούμαστε τα όσα θετικά έχει πετύχει η διοίκηση, κυρίως τα πρώτα χρόνια που 
είχε την ευθύνη, οφείλουμε να τονίσουμε ότι δεν έχει δημιουργηθεί καμία υποδομή 
για το σκάκι (π.χ. αγωνιστικός χώρος, προγράμματα διάδοσης και ανάπτυξης κλπ), 
ούτε έγιναν οι αναγκαίες τομές ώστε να εξασφαλιστεί ότι δεν θα επαναληφθούν 
αδιαφάνεια στις αναθέσεις διοργανώσεων, ευνοιοκρατία στις επιλογές 
προσώπων, παρασκηνιακές μεθοδεύσεις, αποκλεισμοί ανθρώπων με πολυετή 
προσφορά στο σκάκι, αστοχίες.  

Δυστυχώς, η παρούσα διοικητική πλειοψηφία λειτούργησε ως απόλυτη συνέχεια 
των προηγούμενων, χωρίς καμία καινούργια ιδέα και σχέδιο, πλήρη αντίδραση σε 
προτάσεις βελτίωσης αλλά και συμμετοχής των σωματείων και ενώσεων στη λήψη 
αποφάσεων και συνέχιση των ίδιων γνωστών πρακτικών. 

Μελανή σελίδα της παρούσας θητείας αποτελεί η διαγραφή δεκάδων σωματείων 
με τις ρυθμίσεις περί ηλεκτρονικού μητρώου χωρίς καμία αντίδραση από την 
πλειοψηφία του ΔΣ. 

  
Από πλευράς μας, τα μέλη του Δ.Σ. που εκλεγήκαμε με την “Κίνηση για την 

Αλλαγή” αγωνιστήκαμε πάντοτε από θέση αρχών σε ένα μεγάλο εύρος τομέων: 
-     Ενίσχυση των σκακιστικών σωματείων, σε κάθε επίπεδο, με στήριξη αγώνων, 
μαθημάτων, εκδηλώσεων. 

 -  Σεβασμός της αυτοτέλειας των Ενώσεων, υποστήριξη των δράσεών τους. 
 

-  Διαφάνεια σε όλους τους τομείς λήψης αποφάσεων, λογοδοσία των 
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ανθρώπων που αναλαμβάνουν υλοποίηση δράσεων, ανάδειξη φαινόμενων 
αδιαφάνειας. 

-      Ανεξαρτησία από προσωπικά, σωματειακά ή κομματικά συμφέροντα. 
-   Αναζήτηση συγκλίσεων μεταξύ των υγιών δυνάμεων που υπάρχουν στο 

Ελληνικό Σκάκι, αποφυγή των άσκοπων αντιπαραθέσεων και αποκλεισμών. 
-    Εξοικονόμηση πόρων για τις αγωνιστικές και προπονητικές ανάγκες, μέσα 

από διεκδίκηση χορηγιών και προγραμμάτων της ΕΕ αλλά και την εξοικονόμηση και 
εξορθολογισμό των λειτουργικών και διοικητικών δαπανών της ΕΣΟ. 

-     Ουσιαστική και αποτελεσματική λειτουργία των επιτροπών της ΕΣΟ. 
-    Προώθηση του σκακιού κορυφής, ουσιαστική στήριξη των μελών των 

Εθνικών Ομάδων. 
-  Αναμόρφωση του αγωνιστικού προγράμματος και των Πανελλήνιων 

διοργανώσεων, με μεγαλύτερη αξιοκρατία, μικρότερο κόστος για αθλητές και 
σωματεία και διασφάλιση ευρύτερης δυνατότητας συμμετοχής και μεγέθυνσης της 
αγωνιστικής δραστηριότητας σε όλη την Ελλάδα. 

 

Οι στοχεύσεις μας παραμένουν:  
 

-  Αναδιάρθρωση των Ατομικών και Διασυλλογικών Πρωταθλημάτων, σε 
συνεργασία με τα σωματεία και τις ενώσεις, προς πιο ορθολογική κατεύθυνση, με 
σκοπό την αύξηση της αγωνιστικής δραστηριότητας σε όλη την Ελλάδα και την 
μείωση του κόστους.  Αγωνιστικό πρόγραμμα προσανατολισμένο στην ανάπτυξη του 
σωματειακού σκακιού, στην αξιοκρατία και στη στήριξη των αθλητών που 
διακρίνονται. 
-  Ριζική αλλαγή του παραδοσιακού τρόπου λειτουργίας της διοικητικής 
οργάνωσης της ΕΣΟ με πλήρη εφαρμογή της πληροφορικής και των νέων 
τεχνολογιών 
-  Ανάδειξη των δράσεων της ΕΣΟ και των επιτυχιών των Ελλήνων σκακιστών 
και σκακιστριών, σε εφημερίδες, media (τηλεόραση, ραδιόφωνο), ιστοσελίδες, 
αθλητικά και κοινωνικά δίκτυα. 

-     Στήριξη κάθε δυνατότητας δημοσιοποίησης του σκακιού και προβολής της 
πολλαπλής ωφελιμότητάς του (τακτικά δελτία τύπου, γνωστοποίηση δράσεων, 
δημόσιες εκδηλώσεις). 

-  Ανάθεση των μαζικών πανελληνίων διοργανώσεων μόνο μέσα από 
αντικειμενική αξιολόγηση των προτάσεων - όχι απευθείας ανάθεση. 

-  Θεσμοθέτηση υποχρεωτικής σύνταξης οικονομικού απολογισμού από κάθε 
διοργανωτή μαζικής διοργάνωσης και δημοσίευσή του προς ενημέρωση όλων. 

-  Θεσμική και ουσιαστική κατοχύρωση στη σωστή λειτουργία των Τοπικών 
Ενώσεων και Επιτροπών, αντιπροσωπευτική σύνθεση σε όλα τα συλλογικά όργανα 
της ΕΣΟ. 

-  Διεκδίκηση της αναγνώρισης του σκακιού από όλους τους επίσημους φορείς. 
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-  Πολύπλευρη και πολυεπίπεδη δραστηριοποίηση των μελών του Δ.Σ., αλλά και 
αξιοποίηση των πολυάριθμων εργατών του σκακιού που προσφέρουν αφιλοκερδώς 
και κρατάνε ζωντανά τα σωματεία και τις ενώσεις, χωρίς αποκλεισμούς και 
διαχωρισμούς σε ημετέρους και μη. 

-   Ενίσχυση των Εθνικών Ομάδων και των συμμετοχών εκπροσώπων της χώρας 
μας σε πανευρωπαϊκές και παγκόσμιες διοργανώσεις 

-    Στήριξη του σκακιού βάσης, σε όλες τις ηλικίες και όλες τις βαθμίδες 
δυναμικότητας. Προσπάθεια για κάλυψη κάθε Σκακιστικής Ένωσης με προπονητικά 
προγράμματα  και διανομή κατάλληλου υλικού. 

-    Διαφύλαξη της σωστής και ανεξάρτητης λειτουργίας της ΚΕΔ και των 
διαιτητών. Συνεχής επιμόρφωση των διαιτητών. 

-    Φροντίδα για το γυναικείο σκάκι. Ουσιαστική συνεργασία με γυναικείες, 
κοινωνικές, συνδικαλιστικές και πολιτιστικές οργανώσεις και φορείς. 

-      Αξιοποίηση των νέων τεχνολογιών προς όλες τις κατευθύνσεις, με 
διοργάνωση τουρνουά, παρουσιάσεων, μαθημάτων και προπονήσεων μέσω Internet. 
Επίσης, δημιουργία βάσεων δεδομένων με τους ανθρώπους (παίκτες, προπονητές, 
παράγοντες) που έχουν διάθεση να προσφέρουν, σε όλους τους τομείς. 

-     Ανάπτυξη ελληνόγλωσσης βιβλιογραφίας και εκπαιδευτικού-προπονητικού 
υλικού από την ΕΣΟ. Ιδιαίτερη φροντίδα για παιδική βιβλιογραφία. Δημιουργία 
ηλεκτρονικής συνδρομητικής βιβλιοθήκης στο διαδίκτυο, δωρεάν για τους 
συλλόγους. 

-      Στήριξη των «ειδικών δράσεων» του Σκακιού, π.χ.  εμπλουτισμός 
ιστοσελίδας ΕΣΟ, αξιόπιστο σύστημα elo, Καλλιτεχνικό Σκάκι, κ.ά. 

-     Φροντίδα ώστε να βοηθιέται η συμμετοχή στους αγώνες και στις εκδηλώσεις 
ανθρώπων με προβλήματα υγείας αλλά και αδύναμων κοινωνικά και οικονομικά. 

 
  Σχολικό Σκάκι 

 
-      Ιδιαίτερη προσοχή πρέπει να δοθεί στο σχολικό σκάκι, που φέρνει χιλιάδες 
παιδιά σε πρώτη επαφή με το άθλημά μας και αποτελεί τη δεξαμενή απ’όπου 
αναμένεται να ενισχυθούν με αθλητές οι σκακιστικοί σύλλογοι. 
Δυστυχώς, τα τελευταία χρόνια γίναμε μάρτυρες της δραματικής μείωσης των 
τοπικών σχολικών πρωταθλημάτων, που ήταν η βασική εκδήλωση γνωριμίας 
χιλιάδων παιδιών με το αγωνιστικό σκάκι, προς μία λογική γιγάντωσης των 
πανελλήνιων διοργανώσεων με μόνο σκοπό τη μεγιστοποίηση του οικονομικού 
οφέλους για την Ε.Σ.Ο. 
 
- Στοχευμένες δράσεις σε όλα τα επίπεδα: τόσο προς την Πολιτεία για την 
ένταξη του σκακιού στις δράσεις του Υπουργείου Παιδείας, όσο και σε τοπικό 
επίπεδο (Νομαρχίες, Δήμοι, σύλλογοι γονέων) πάντα όμως σε συνεργασία με τις 
Ενώσεις και τα τοπικά σωματεία. Καθιέρωση τακτικών προπονητικών σεμιναρίων 
για το σχολικό σκάκι.  
- Ένταξη του σκακιού στα σχολεία ως εκπαιδευτικό και παιδαγωγικό εργαλείο. 
Προσπάθεια για σκακιστική παιδεία στα δημόσια σχολεία. Αναβάθμιση των 
σκακιστικών δραστηριοτήτων σε όλες τις βαθμίδες της εκπαίδευσης 
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Σωματεία – Τοπικές δράσεις 
 
-    Όλοι γνωρίζουμε ότι η βάση του οικοδομήματος του Ελληνικού Σκακιού είναι το 
σωματείο. Ατυχώς, τα προηγούμενα Δ.Σ. των διοικήσεων Μακρόπουλου αλλά και το 
απερχόμενο Διοικητικό Συμβούλιο επέδειξε πλήρη αδιαφορία για τα προβλήματά 
των σωματείων.  

Σε πολλές περιπτώσεις, η μοναδική επαφή με αυτά γίνεται κάθε τέσσερα χρόνια, 
συγκυριακά λόγω των εκλογών. 

Ακόμα και σε σχέση με τις απαιτήσεις των νέων αθλητικών νόμων που 
δημιούργησαν σημαντικότατες δυσκολίες επιβίωσης στα σωματεία, με αποτέλεσμα 
δεκάδες από αυτά να διαγραφούν, δεν υπήρξε καμία απολύτως αρωγή από την 
Ομοσπονδία, με αποτέλεσμα τα σωματεία να έχουν μόνη διέξοδο την μεταξύ τους 
αλληλοβοήθεια. Η Ε.Σ.Ο οφείλει να συμβάλλει, στο μέτρο του δυνατού, στην 
επίλυση των προβλημάτων τους -π.χ. στεγαστικό- με άμεση παρέμβαση στελεχών 
της προς τους τοπικούς ιθύνοντες και άλλους φορείς, αλλά και στη συνεχή 
παρέμβαση στο υπουργείο σε σχέση με τις ιδιαιτερότητες του σκακιού (π.χ. 
αθλητικοί χώροι). 

-    Είχαμε ήδη προτείνει από το 2021 και συνεχίζουμε να προτείνουμε συνεχώς 
δημόσια διαβούλευση με τα σωματεία και τις ενώσεις, αξιοποιώντας και τη 
δυναμική των τηλεδιασκέψεων, ώστε να κατατεθούν οι προτάσεις τους για 
επανεξέταση του συνολικού μοντέλου των πανελληνίων πρωταθλημάτων, ατομικών 
και διασυλλογικών.  

Έχουμε καταθέσει αντιστοίχως και σχετικές συγκεκριμένες προτάσεις, τόσο για 
την Α’ εθνική όσο και για τα άλλα πρωταθλήματα. 

Παρότι η μεγάλη πλειοψηφία τόσο των συμβούλων του Δ.Σ. όσο και  των 
σωματείων (όπως προκύπτει και από τις σχετικές συναντήσεις στο πλαίσιο της Α’ 
Eθνικής) συμφωνούνε με την ανάγκη επανεξέτασης του συνολικού μοντέλου και 
φιλοσοφίας, ο πρόεδρος και ο αντιπρόεδρος, ουσιαστικά μόνοι τους, αρνούνται 
πεισματικά κάθε σχετική συζήτηση. 

-      Οι επιτροπές θα στελεχωθούν με αξιοκρατία, χωρίς αποκλεισμούς από άτομα 
από όλο το φάσμα του σκακιστικού χώρου (σκακιστές, παράγοντες αλλά και γονείς) 
και θα λειτουργήσουν ουσιαστικά, με σκοπό τη χάραξη ολοκληρωμένων 
προγραμμάτων στους τομείς ευθύνης τους. Καλούμαστε να εκμεταλλευτούμε τη 
γνώση και την εμπειρία των ανθρώπων, σκακιστική αλλά και εξωσκακιστική 
(επαγγελματική, επιστημονική κτλ), ώστε αυτή να συνεισφέρει στην ανάπτυξη του 
αθλήματος. 
-     Επιδίωξη για αναζήτηση και καλλιέργεια των ταλέντων που υπάρχουν σε όλη 
την επικράτεια. Υποστήριξη σχετικών διαδικτυακών δράσεων. 

-  Θα παλέψουμε με κάθε μέσο ώστε μέσω της Πολιτείας να επιβάλουμε το σκάκι 
στη θέση που πρέπει να κατέχει, του κορυφαίου πνευματικού παιχνιδιού, με στοιχεία 
τέχνης, επιστήμης και αθλητισμού, με ότι αυτό θα συνεπάγεται και στο μέλλον. 
-    Μείζον θέμα παραμένει η διαρκώς μειούμενη τακτική επιχορήγηση της 
Ομοσπονδίας από την Πολιτεία, στα πλαίσια της γενικότερης υποβάθμισης της 
υποστήριξης προς τον Αθλητισμό και τον Πολιτισμό, αλλά και ειδικότερα στα 
πλαίσια της έλλειψης προβολής της δραστηριότητάς της και συνεχούς απαξίωσης, 
όπως ακόμα και μια ματιά στη λίστα των επιχορηγούμενων αθλημάτων και 
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αντίστοιχων ποσών καταδεικνύει . Σ’ αυτές τις συνθήκες η Ε.Σ.Ο καλείται να 
διεκδικήσει τεκμηριωμένα μια επιχορήγηση από την πολιτεία αντίστοιχη με την 
απήχηση του σκαιού στην κοινωνία, αλλά και να στραφεί οργανωμένα σε 
οποιαδήποτε νόμιμη πηγή άντλησης πρόσθετων εσόδων π.χ ιδιώτες χορηγούς, 
κοινοτικά προγράμματα και παράλληλα στην περαιτέρω μείωση των λειτουργικών 
της κοστολογίων, αντί να επαφίεται μονόπλευρα στην συνεχή αύξηση της 
αυτοχρηματοδότησης, μέσω της αύξησης των εσόδων από σκακιστές και σωματεία . 
-    Θα διεκδικήσουμε από την πολιτεία να παραχωρηθεί στην Ε.Σ.Ο αναξιοποίητος 
ως τώρα χώρος που θα μπορεί να στεγάζει τα γραφεία της. Ήδη έχουμε καταθέσει 
πρόταση για μετακίνηση των γραφείων της ΕΣΟ από των τωρινό χώρο, ενέργεια που 
θα εξοικονομούσε και ένα σεβαστό ποσό στον ήδη ισχνό προϋπολογισμό της ΕΣΟ. 
-    Για την καλύτερη προβολή του αθλήματος θα επιδιώξουμε τη δημιουργία 
σκακιστικής στήλης σε όσο το δυνατόν περισσότερες εφημερίδες ή και περιοδικά.  
Ανάλογες δράσεις φυσικά μπορούν και πρέπει να γίνουν σε τοπικό επίπεδο. 

 
Η θετική συμβολή μας στο Δ.Σ. της ΕΣΟ 

Οι εκπρόσωποί μας τήρησαν μια συνεπή και μαχητική στάση στις συνεδριάσεις 
του Δ.Σ. της ΕΣΟ. Ενδεικτικά, μπορούμε να αναφέρουμε: 

- Αναδείξαμε τόσο στην τεχνική επιτροπή όσο και στο Δ.Σ. την ανάγκη ότι οι 
μεγάλες διοργανώσεις μας (Α ΄Εθνική, Κύπελλο Ελλάδος, Νεανικά Πρωταθλήματα 
και Ομαδικά Παίδων-Κορασίδων) πρέπει να γίνονται σε δημόσιους ή δημοτικούς 
χώρους χωρίς υποχρεωτική διαμονή παικτών και ομάδων σε συγκεκριμένα 
ξενοδοχεία. Ήδη, παρά τις συνεχείς κινδυνολογίες της διοίκησης, αυτό το μοντέλο 
δοκιμάστηκε με επιτυχία τα τελευταία χρόνια και η ανταπόκριση των σκακιστών και 
σωματείων υπήρξε πολύ θετική, τόσο σε σχέση με τις διοργανώσεις, όσο και με τα 
αντίστοιχα κόστη τους για σωματεία και σκακιστές. 

-  Είχαμε ενεργή, ουσιαστική συμβολή σε μια πληθώρα τεχνικών, αγωνιστικών 
και διαιτητικών θεμάτων.  

- Συμβάλλαμε στη βελτίωση της προβολής των επιτυχιών του Ελληνικού 
Σκακιού, στην αναβάθμιση της ιστοσελίδας της ΕΣΟ, στην ορθολογικοποίηση των 
δαπανών. 

- Ο συνάδελφος Γιάννης Αντωνιάδης επιμελήθηκε τους νέους Κανονισμούς 
και τις αλλαγές στο Καταστατικό της ΕΣΟ 

- Πετύχαμε την επαναδραστηριοποίηση της Επιτροπής Γυναικείου Σκακιού, με 
πρωτοβουλία της Μαρ. Στεφανίδη. 
- Συμμετείχαμε ενεργά, με αίσθημα ευθύνης και διατύπωση προτάσεων στη 

λειτουργία των Επιτροπών της ΕΣΟ. 
- Υποστηρίξαμε την ενίσχυση της διαφάνειας του Δ.Σ. της ΕΣΟ, π.χ. ανοιχτά 

συμβούλια, δημοσίευση αποφάσεων, ανάρτηση οικονομικών στοιχείων στο 
Διαδίκτυο. 

- Στηρίξαμε ενεργά τις νέες νομοθετικές ρυθμίσεις για την αντιμετώπιση του 
cheating και των προσυμφωνημένων αποτελεσμάτων. 

- Προωθήσαμε το “άνοιγμα” του σκακιού στην κοινωνία, π.χ. με την επανέναρξη 
της συνεργασίας της ΕΣΟ με αθλητικούς φορείς και χώρους (π.χ. Στάδιο Ειρήνης 
και Φιλίας) 
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- Πετύχαμε -επί της περιόδου που είχαμε την ευθύνη του Ταμείου- την αύξηση 
των χρηματικών επάθλων των Ατομικών Πρωταθλημάτων και την αύξηση της 
αποζημίωσης των διαιτητών. 

 

Φίλες και φίλοι 
 

Επί πολλά χρόνια έχουμε τοποθετηθεί δημόσια για κρίσιμα θέματα του σκακιού 
που όλοι-ες μας τόσο αγαπάμε. Ο καθένας και η καθεμιά από εμάς έχει μια γνωστή 
πορεία σε αυτό. Η εντιμότητα και η ανιδιοτελής προσφορά μας είναι γνωστή σε 
όλους. Με δεδομένα τα παραπάνω συμμετέχουμε στις κρίσιμες αρχαιρεσίες του 
Δεκεμβρίου 2024 με έντονο το αίσθημα ευθύνης και νιώθοντας την ανάγκη να 
αγωνιστούμε για τις θεσμικές αλλαγές που έχει ανάγκη το Ελληνικό Σκάκι.  
 
   Στην προσπάθειά μας αυτή καλούμε σε συνεργασία όλες τις υγιείς δυνάμεις που 
έχουν ως στόχο την ανατροπή της απερχόμενης Διοίκησης που οδήγησε το σκάκι 
στη στασιμότητα και στην υποβάθμιση.  
 
Οι σύμβουλοι του Δ.Σ. της ΕΣΟ 

  

Λυμπ. Αγγελάκης 
Γιάν. Αντωνιάδης 

Χριστόφ. Αποστολακάκης 
Σπ. Ιλαντζής 
Μαρ. Αν. Στεφανίδη 

Ν. Μπαλάσκας 
Τ. Κάραλη 

 


